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Ahogy elkezdtem szerkeszteni ezt a számot, belémvillant: jövőre már a 25. évfolyamnál 

járunk. Évente négyszer adtunk hírt tevékenységünkről, talán egy év volt, amikor csak 

háromszor. Egyfelől szinte elröppent ez a negyedszázad, másfelől hosszú lenne felsorolni, mi 

minden történt, honnan hová jutott a Segítő Szolgálat. De jövőre megtesszük, hiszen szép 

jubileum lesz. 

Az utolsó negyedév is sok mindent hozott. Az ukrajnai háború továbbra is meghatározza 

tevékenységünket. Számtalan úton-módon juttatunk segítséget elsősorban a kárpátaljai 

területre, és ebben a munkában együttműködik a Lovagi Diakónia, a Segítő Szolgálat, a 

Hölgycsoport, sőt a máltaiakkal is több közös akció zajlott, zajlik. Ezekről sokszor hírt adtunk 

a honlapon, és a Hírlevelekben, illetve a Facebook oldalon. Sajnos az ukrajnai helyzet 

továbbra is olyan, hogy nem célszerű pontos információkat adni sok mindenről, mert 

kedvezőtlen helyzetbe hozhatja azokat, akiknek segítünk. 

A rendi diakónia Avar Gábor vezetésével a korábbi kezdeményezéseket messze meghaladó 

aktivitással és létszámmal dolgozott, dolgozik.  

Csak néhány kiemelkedő esemény: 

- A Hölgycsoport kezdeményezésére – és gyűjtésével - 53 árva diáknak adtak teljesen 

felszerelt iskolatáskát az évkezdéskor a johanniták. 

- A Diakónia osztrák máltaiaktól kapott kórházi ágyakat, iskolabútorokat szállított több 

kárpátaljai oktatási intézménybe 

- Az ungi esperesi hivatal kérésére támogattuk a hátrányos helyzetű gyermekek 

karácsonyát 

Az Alliance ülés során az osztrák Kommendátor kezdeményezésére indult az a program, ami 

a kárpátaljai legfontosabb kérések felmérését célozta meg, majd a váratlanul korán jött hideg 

tél hatására javaslatunkra a „Melegítsd fel a szívedet, melegíts fel egy családot” felhívásba 

torkollott. A kezdeményezéshez a luxemburgi johanniták is csatlakoztak, így mindkét segítő 

szolgálat ill. Rend céladományt adott, sőt a luxemburgiak az Európai Fejlesztési Bankban 

tartott karitatív eseménybe is bevonták ezt a gyűjtést, így a jótékonysági hangversenyünkön 

kapott adományokkal együtt túlléptük a tervezett bevételt. Eredetileg 50 családot tűztünk ki 

célul, azt a befolyt összeg meghaladta, és váratlanul a holland johannitáktól is kaptunk 

segítséget amiből kiegészítve a bevételeket 100 család téli tüzelőjét tudjuk biztosítani. A 

tüzelő beszerzését és a rászoruló családokhoz eljuttatását a Kárpátaljai Református Egyház 

vállalta. 



 

A nem kis összeget még Karácsony előtt el tudtuk juttatni egy kedves ismerősön keresztül. 

Szintén Kárpátaljáról jött egy kétségbeesett kérés: 2 nap múlva lesz a hátrányos helyzetű 

gyerekek karácsony a Nagydobronyban, és még nem érkeztek meg a csomagok. Nem tudnánk 

valamivel segíteni? 50 gyermekről volt szó, s mivel épp a kisvárdai OTP-ben volt ottani 

barátunk, negyed órán belül átutaltunk némi támogatást, amiből – ha meg sem jönnének a 

csomagok is – tudtak nekik ajándékot venni. 

Néhány szó az említett jótékonysági hangversenyről: november 17-én a Budahegyvidéki 

Református Templomban adtunk hálát a szolgálatért, és mondtunk köszönetet mindazoknak, 

akik támogatták munkánkat akár résztvevőként fizikai munkával, akár anyagilag, akár 

imádságaikkal. A Palota vonósnégyes Mozart F dúr Divertimentóval nyitotta meg a 

programot. amit Gregersen Labossa György áhítata követett a Máté evangéliumának 25. rész 

31- 46. versei alapján.  

Ezután az Erkel Ferenc Vegyeskar Cseri 

Zsófia vezényletével két darabot adott elő, 

majd Pálúr János orgonaművész 

kíséretével a Shalom misét énekelték. 

(Magyarországon még nem hallottam ezt a 

művet, érdemes meghallgatni!) A kórus 

után röviden összefoglaltam 

tevékenységünket, hiszen ez volt az egyik 

cél: beszámolni arról, hogyan sáfárkodunk 

a ránkbízottakkal. Végül Pálúr János Liszt díjas orgonaművész előadása zárta az estét. A rossz 

időjárás ellenére szép számmal eljöttek, s igen jó visszhangja volt az eseménynek. Aki 

szeretné, Facebook oldalunkon keresztül utólag is meghallgathatja a programot. 

Többször adtunk hírt a „demenciás programról”. Mintegy egyéves előkészület után 

szeptemberben megtartottuk az első (erről beszámoltunk előző Hírlevelünkben), majd 

december 19-21. között a második 3 napos képzést a svéd oktatók közreműködésével. Sokan 

talán furcsállják az időpontot: ennyire közel Karácsonyhoz? Kinek lesz erre ideje? Igazság 

szerint sok választásunk nem volt. Az oktatók is úgy vélték, túl késői ez a dátum, viszont 

legközelebb csak március/áprilisban tudtak volna jönni. Hála Istennek meg tudtam győzni 

őket arról, hogy most megvan a kellő lelkesedés, lendület, most kell folytatni. Mindkét 

alkalmon a Sarepta otthon ápolói, valamint állami intézmények dolgozói is részt vettek, a 

helyszín mindkét esetben a Sarepta volt. A képzés célja a betegségben szenvedők és a 

környezetük, családtagjaik életminőségének javítása. Az első visszajelzések nagyon 

pozitívak. Ha minden a tervek szerint halad, akkor jövő márciusban megkaphatja az 

akkreditációt a Sarepta otthon érintett részlege a Silviahemmet Alapítványtól, s így helyet 

adhat a leendő trénereknek a szükséges 3 hetes gyakorlat megszerzéséhez, ami után egyhetes 



svédországi továbbképzés és sikeres vizsgát követően „Silvia nővérekké” válhatnak, és 

feljogosítást kapnak arra, hogy itthon is a Silviahemmet módszerével oktatásokat 

végezhessenek, így az érintett családok, családlátogatók, diakónusok részére átadhassák ezt a 

tudást. 

A program három nagy részből áll, a két 3 napos 

tréning, majd az akkreditációhoz szükséges további 

egy kurzus. Mindehhez a svéd johanniták és a 

Gondoskodáspolitikai államtitkárság is adott 

támogatást, így a Segítő Szolgálatnak is csak egy részt 

kell finanszíroznia. 

Ehhez tartozik az a hír is, hogy a Családpolitikai Államtitkárság decemberben elindította 

demenciás programját, és megalakította a Demencia Társadalmi Tanácsot. Az alakuló ülésen 

Csizi Péter gondoskodásügyi helyettes államtitkár jelezte, hogy velünk már elindult egy 

hosszabbtávúra tervezett együttműködés. 

Megpróbáljuk felvenni a kapcsolatot Hornung Ágnes államtitkár asszonnyal is, hiszen a 

Sareptában már eddig is meglévő tapasztalat kiegészítve a svéd modellel komoly tudásbázist 

jelent, amit célszerű volna terjeszteni. 

 

Előző számounkban említettük, milyen pályázatokat adtunk be, hogy bővítsük forrásainkat. 

A demenciás képzésre beadott pályázatunk sikertelenségéről már beszámoltunk. Azóta 

kihirdették a VCA (Városi Civil Alapprogram) eredményét is: ennek keretéből 9 millió 

forintot pályáztunk, amivel a Bartók Béla úti leendő székhelyünk alapszolgáltatásait, 

közműveit – víz, csatorna, villany – szerettük volna megbízhatóvá és biztonságossá tenni. 

Sajnos ezt is elutasították forráshiányra hivatkozva – pedig ebben nagyon bíztunk. 

Ugyancsak a Pro Filii Alapítványhoz a 4. negyedévben a Babacsalogató programmal 

pályáztunk – ez több, mint 9 millió forintról szólt – ez sem nyert. 

A KPMG-hez a mentőzés támogatására adtunk be pályázatot, a cég a társadalmi 

felelősségvállalás keretében biztosít ilyen lehetőséget. A 2,6 millió forint elnyerésére elég 

kevés esély látszik, mert sok a pályázó. 

Az Országgyűlés elnökéhez a kárpátaljai munka támogatására folyamodtunk 1 millió 

forintért, amit sikerült megkapni. 

Ugyancsak sikerrel jártunk a Gondoskodáspolitikai Államtitkársághoz beadott kérelemmel, 

amelyben a demenciás program mostani lépésre kértünk 3,5 millió forintot.  

Így tehát szeptember óta beadtunk 6 pályázatot összesen 32,8 millió forintra, ebből hármat 

elutasítottak, kettőn 4,5 millió forintot nyertünk és egy még függőben van (2,6 millió Ft).  

Ez még nem túl jó arány. A pályázatok, beadványok elkészítése sok időt, energiát kíván, 

kettőhöz önkéntesek segítségét is megkaptam, de minél több pályázatot benyújtunk, annál 

nagyobb eséllyel jutunk forrásokhoz. Kérem, aki ilyen irányban akár csak információkkal bír, 

keressen meg bátran! 

Porcsalmy László 

 

 



 

A mentőzésről 

Idén már hatodik éve, hogy hétfői napokon az Országos Mentőszolgálat Budaőrsi 

mentőállomásáról riasztják a mentési feladatokhoz a Johannita Segítő Szolgálat esetkocsiját. 

Ezévben több mint száz szolgálatot láttak el önkénteseink és nagyjából ezer honfitársunknak 

segítettünk.  

Az 2023-as évben is elláttunk egyéb feladatokat, úgynevezett mozgóőrségeket az ország egész 

területén. A magyar Zene Házában minden nagyobb előadáson kollégáink biztosítják a nézők 

egészségügyi ellátását és a legtöbb amerikai football mérkőzésen is a Johannita mentőautó áll 

készenlétben. A kulturális és sporteseményeken kívül konferenciákra, egyházi eseményekre, 

filmforgatásokra és egyéb változatos feladatokra is felkértek minket. Több nagyobb fesztivál 

egészségügyi biztosítását is tőlünk kérték, mint a Magyarok Országos Gyűlése, a Kabóciádé 

fesztivál, vagy az idén a volt Zánkai Úttörőtáborban tartott Csillagpont fesztivál. Összesen 

210 rendezvényen vettünk részt.  

Kárpátalján a Medspot alapítvány a háború kitörése óta tart havonta egészségügyi 

szűrővizsgálatokat. Önkénteseink egy része ebben a munkában is részt vesz, és mentőautónkat 

is rendszeresen felajánlottuk, hogy segítsük őket munkájukban.  

Egyre többen keresnek meg minket betegszállítási igénnyel. Hosszabb utakat előre egyeztetett 

időpontban tudunk vállalni, igyekszünk növelni kapacitásunkat.  

Köszönjük Önkénteseink egész éves fáradhatatlan kitartását és lelkesedését, és kérjük az 

Úristen kegyelmét és erejét, hogy a jövőben is számíthassunk értékes munkájukra! 

Frigyesi Tamás 

 

Sokáig kerestük az idén „kiöregedő” tartalék mentőautónk pótlását.  Újabb mentőautóra volt 

szükségünk. Most a német johannitáktól nem tudtunk venni, az osztrákoké nem volt megfelelő 

(csak betegszállításra alkalmast tudtak felajánlani). Kerestünk Lengyelországban, de hiába.  

Már megállapodtunk egy németországi 

kereskedéssel, de mikor indulás előtt felhívtuk, 

közölte, hogy épp eladta. Végül mégis sikerült 

egy jóállapotú, használt járművet venni, ezt a 

mentőt korábban a német Vöröskereszt használta. 

Megvásároltuk, hazahoztuk és jelenleg várjuk, 

hogy az ünnepek után „felébredjenek” a 

hatóságok, és elvégezhessük a honosítását. 

Köszönet a munkában résztvevő önkénteseknek! 

Frigyesi Tamás 

(Az üzlet megkötése után nem sokkal jelentkeztek az olasz johanniták, hogy most épp lenne 

egy átadható autójuk… Sajnos annyi pénzünk nincs, hogy kettőt is vegyünk… - a szerk.) 

Az oktatásokról 

Véget értek a középiskolai elsősegély oktatásaink, ahol 7 középiskolában összesen kb. 120 

diáknak tanítottuk meg az életmentő beavatkozásokat. Emellett több általános és 

középiskolában az egészségnap keretében oktattunk alapszintű újraélesztést. 

https://www.facebook.com/photo/?fbid=686662216825499&set=pcb.686662853492102&__cft__%5b0%5d=AZU2DVlJUHRfPz9mDHodJFr4b6goe2XPLd8Q3j0EulsJX4E9IOKt-umlj4tdpIjRsb3cZ7HFE4g5jCtCElqSMyvoq93BuT6v9-rq9swTV3_m3l96SYIwV_puK5Fv6XE4M-6GdcO5fGZ0uk0rX1ZYpDx15PCkRSqeTs-wYELthZjusCk6fJsreGxaoppKyDb99qg&__tn__=*bH-R
https://www.facebook.com/photo/?fbid=686662216825499&set=pcb.686662853492102&__cft__%5b0%5d=AZU2DVlJUHRfPz9mDHodJFr4b6goe2XPLd8Q3j0EulsJX4E9IOKt-umlj4tdpIjRsb3cZ7HFE4g5jCtCElqSMyvoq93BuT6v9-rq9swTV3_m3l96SYIwV_puK5Fv6XE4M-6GdcO5fGZ0uk0rX1ZYpDx15PCkRSqeTs-wYELthZjusCk6fJsreGxaoppKyDb99qg&__tn__=*bH-R


 Az egyetemeken ősszel 2 turnusban, összesen 50 diák vette fel a johannita elsősegély 

szabadon választható tantárgyat és vizsgázott le sikeresen az életmentő tananyagból. 

Nagy öröm számunkra, hogy egyre több munkahelyi elsősegély képzésre kérnek fel minket 

és ezek között egyre több az olyan cég, akikkel évek óta megvan az együttműködés. A fizetős 

oktatásokból befolyó összeget a karitatív elsősegély tanfolyamok finanszírozására tudjuk 

felhasználni, emiatt különösen fontos, hogy ez a szám még tovább emelkedjen. 

dr. Gorove Kristóf 

 

A Szombathelyi Evangélikus gyülekezet tulajdonában, a Szombathely, Kálvária u. 18. sz. 

alatt lévő ingatlanunkban egy használaton kívül lévő, állagában erősen leromlott lakás 

felújítására került sor ez évben, egy uniós CLLD pályázat finanszírozásában. 

A felújítás során teljes egészében kicserélésre kerültek az épületgépészeti elemek, 2 nagyobb, 

1 kisebb közösségi tér került kialakításra, kisebb konyhával kiegészülve, a 

mozgáskorlátozottak számára is használható WC beépítésével.  

A lakás belső felújításával párhuzamosan az 

épülethez kapcsolódó kert is rendbetételre került, 

mozgáskorlátozott rámpát építtettünk, valamint 

mozgáskorlátozott parkoló is kijelölésre került. 

A Johannita Segítő Szolgálat Szombathelyi 

csoportja, - Evangélikus Férfikör tereprendezést 

végzett, illetve a beruházás végeztével a keletkezett sittet, szemetet a hulladéktelepre 

elszállította. A munka során közel 100 munkaóra került teljesítésre. 

Isten áldja a dolgos kezeket! 

Hegedüs László – Szombathelyi csoport vezetője 

A Johannita Segítő Szolgálattal az ukrajnai, kárpátaljai menekültek befogadása, ellátása során 

kialakult jó kapcsolat eredményeképp ma egy kb. 1,5 millió forint értékű adományt vehettem 

át. A több száz db konténeres gyümölcsfát egyelőre betároltuk az önkormányzatnál.  

A fák ingyenesen, terveink szerint tavasszal kerülnek majd 

kiosztásra, az arra igényt tartó paposi lakosok körében. 

Hamarosan kiküldésre kerülnek az igényfelmérők és a 

faültetési akció további részletei. Ezúton szeretnék 

köszönetet mondani a johannitáknak, akik nem először 

segítettek a településünkön élő rászoruló családokon, illetve 

Kovács Pál teherfuvarozónak, aki a szállításban segített. 

"A jótékonyságról és az egymással való közösségvállalásról pedig el ne feledkezzetek, mert 

ilyen áldozatokban gyönyörködik az Isten.” (Zsid. 13.16.) 

Illés Béla polgármester - Papos 

Rövid hírek:  

- Szervezetünk a szociális munka napja alkalmából a Szociális és Gyermekvédelmi 

Főigazgatóságtól kapott elismerő oklevelet. 

"Jutalmunk, hogy tehetjük." 



- Az idei közgyűlésen, mint arról beszámoltunk, dr. Kószó Péter lemondása után helyét 

az elnökségben Pozsár Endre vette át. Az új elnökségi tagot a Fővárosi Törvényszék 

decemberben jegyezte be a nyilvántartásba, ezzel „szentesítve” a közgyűlés 

határozatát. 

 

- Hedrehelyen hagyományosan megünneplik az idősek napját, idén november 30-án 

volt. A karácsonyi program szokás szerint az óvodásokkal közös. A szépkorúak és a 

kicsik közös alkalmai mindkét korosztályra jótékony hatással vannak. 

              
 

- Gumiabroncsok a Hankooktól: Idén is részt vettünk a Hankook Tires Magyarország 

által kiírt pályázaton, melynek keretében gumiabroncsokat kínáltak fel nonprofit 

szervezetek részére. A pályázatunkat elfogadták, és kettő garnitúra abroncsot kaptunk. 

A Hankook támogatása jelentős segítséget jelent abban, hogy a folyamatosan használt 

gépjárműveink jó minőségű gumiabroncsokon fussanak. 

 

- Ruhaadomány: A hódmezővásárhelyi raktárunkban található készletből tudtunk kb. 

100 karton jó állapotú ruhát adományozni a Hatvani Roma Önkormányzat részére. 

Hódmezővásárhelyi önkénteseink gondos munkájának köszönhetően, kifejezetten jó 

minőségű gyermek- és női ruházatot, férfi kabátokat és játékokat vittünk Hatvanba. 

 

- Ajándék ágymatracok: Az egyik matrac kereskedő vállalkozás kínált fel nekünk 10 

darab minőségi ágymatracot. Ezeket a termékeket rövidesen tovább is fogjuk adni 

rászorulók részére. 

 

 

Végezetül Áldott Karácsonyt és békés, boldog 

Újesztendőt kívánunk minden kedves olvasónknak! 

 


